
تا پي��ش از اي��ن اگر ح��وزه جنگ ن��رم يكي از 
حوزه هايي بود كه برنامه ريزي و نگراني مسئولان 
را مي طلبيد، حالا رخدادهاي ت��ازه اي كه يكي 
پس از ديگ��ري در فضاي مج��ازي در حال رخ 
دادن است، حوزه تازه اي از نبردي نابرابر را پيش 
رويمان به تصوير مي كشد؛ نبرد در فضاي مجازي 
واقعيتي است كه با تحريم اپليكيشن هاي ايراني 
در اپ استور و گوكل اس��تور خودنمايي كرد، اما 
انگار واقعيت هاي اين حوزه بسيار عميق تر از آن 
چيزي است كه به نظر مي رسد؛ واقعيت هايي از 
جنس تلاش هدفمند شركت هاي امريكايي در 
دسترس��ي كاربران ايراني به استفاده مناسب از 
اينترنت و برپايي كسب و كارهاي اينترنتي كه در 
وراي بازي هاي توييتري و فيس بوكي دولتمردان 

فراموش شده است. 
   محدوديت هاي گوگل براي ايران از 44 

تا صددرصد
ب��ه گفت��ه سيد ابوالحس��ن فيروزآب��ادي، دبير 
ش��وراي عالي و رئيس مركز ملي فضاي مجازي 

كشور نتيجه بررسي هاي كارشناسي مركز ملي 
فضاي مجازي كشور در خصوص ارائه خدمات و 
محصولات ديجيتال شركت هاي امريكايي چون 
گوگل و آمازون نش��ان مي دهد كه شركت هاي 
امريكايي به طور هدفمند سعي دارند تا كاربران  
ايراني را از استفاده مناسب از اينترنت و دسترسي 
كشور به ابزارهايي كه مي توانند باعث رشد كسب 

و كار و اشتغال شوند، دور كنند. 
وي با تأكيد بر اينكه عم��لًا 44 درصد از تمامي 
خدم��ات گوگل براي كش��ور مس��دود اس��ت، 
مي افزايد: در اين بي��ن صد درصد از خدماتي كه 
مورد نياز توسعه دهندگان و كسب و كارهاست، 
براي ايران غير قابل دسترس��ي اس��ت.  به گفته 
فيروزآبادي در حوزه سيس��تم عامل 63 درصد، 
تبليغات كس��ب و كار 63 درصد و آمار تحليلي 
38 درصد از خدمات گوگل در دس��ترس مردم 
ايران قرار ندارد.  دبير شوراي عالي فضاي مجازي 
كشور تصريح مي كند: 90 درصد سرويس هاي 
كاربردي و كسب و كاري آمازون نيز در دسترس 

ما نيست و روند اين محدوديت ها نشان مي دهد 
كه در كشور براي ايجاد چنين زيرساخت هايي 
در حوزه فضاي مجازي كه يك صنعت مادر است 

بايد اقدام جدي صورت گيرد. 
   نگاه متفاوت آقاي وزير

محمد جواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات فراتر از 
تمام چالش هاي موجود در حوزه فضاي مجازي 
نگاه متفاوتي ب��ه اين موض��وع دارد و مي گويد: 
فضاي مجازي نه وحش��ي اس��ت ك��ه بخواهيم 
آن را مه��ار كنيم، نه آنقدر س��ركش اس��ت كه 
بخواهيم آن را تحت كنترل درآوريم، اما بايد در 
آن حاكميت داشته باشيم.  از نگاه وي خيلي از 
نيازهاي روزمره ما از طريق خدمات داخلي پاسخ 
داده مي شود، همچون خبرخواني، خدمات نظام 
بانكي و خدمات سلامت كه كاملًا روي بسترهاي 
داخلي ارائه مي ش��وند، ام��ا حوزه هايي هم كه 
حاكميتي در آنها نداريم مثل موتور جست وجو، 
ايميل، س��رويس هاي ويدئويي يا ش��بكه هاي 

پيام رسان است. 

وي درباره اينكه چرا در استفاده از ظرفيت هاي 
موتور جست وجو به سمت بومي سازي نرفتيم، 
مي گويد: سرانه استفاده ما از موتور جست وجو و 
ايميل كه نياز به سرمايه گذاري كلان ملي دارد، 
مطلوب نيس��ت و دليل آن صرفاً سرمايه گذاري 
نكردن دولت نيس��ت؛ موتور جست وجو بازاري 
500 ميليون نفري مي خواه��د و بايد بتوانيم از 

كشورهاي ديگر نيز بازار به دست آوريم. 
   مذاكره اين بار با توييتر 

وزير ارتباطات درباره دليل حضورش در شبكه 
توييتر به رغم فيلتر بودن آن معتقد است: قانوني 
نداريم كه فعاليت يك ايراني در توييتر را محدود 
كند، اما اج��ازه فعاليت اين ش��بكه در ايران به 
واس��طه تصميم كارگروه فيلترينگ داده نشده 

است. 
جهرمي درباره فيلتر بودن توييتر اينگونه توضيح 
مي دهد: طبيعتاً فيلترينگ اين شبكه اجتماعي با 
تصميم وزارت ارتباطات نبوده است و با مسئوليت 
كارگروه تعيين مصاديق محت��واي مجرمانه به 
دليل اينكه گمان مي كردند در شرايط خاصي اين 
شبكه دنبال دخالت در امور داخلي كشورمان بود، 
فيلتر شده است؛ علاوه بر اين، امكان فيلتر كردن 
توسط دستور قضايي نيز وجود دارد.  وي با بيان 
اينكه دولت قبلًا هم درخواس��ت رفع فيلتر اين 
شبكه را به كارگروه مذكور داده است، مي افزايد: 
مقام قضايي هم نس��بت به رفع فيلتر اين شبكه 
اجتماعي در كشور موضع دارد و گفته است كه 
اگر با تصميم كارگروه مذكور رفع فيلتر ش��ود با 

دستور قضايي بار ديگر آن را فيلتر خواهد كرد. 
وزير ICT با تأكي��د بر اينكه ب��راي آزاد كردن 
فعاليت توييتر در ايران باي��د اين مواضع حل و 
فصل شود و قطعاً ش��وراي عالي فضاي مجازي 
در اين زمينه نقش مؤثري خواهد داشت، تصريح 
مي كند: ب��ا اين ح��ال توييتر درخواس��ت داده 
كه حاضر هس��تم درباره نوع و نحوه فعاليتم در 
ايران مذاكره كنم ك��ه اين پيام مثبتي اس��ت.  
آذري جهرمي درب��اره نحوه حض��ورش در اين 
ش��بكه فيلتر ش��ده اينگونه توضي��ح مي دهد: 
طبق قانون دور زدن بسترهاي مخابراتي كشور 
به واسطه فيلترش��كن جرم اس��ت و منع شده 
اس��ت، اما از مدتي قبل بنده هم طبق آيين نامه 
كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه مانند 
خبرگزاري ها درخواست دادم تا اينترنت بدون 
فيلتر داشته باش��م.  وي با مقايس��ه ممنوعيت 
استفاده از توييتر با ممنوعيت ماهواره مي افزايد: 
همانطور كه خبرنگاران خبرگزاري ها از اينترنت 
بدون فيلتر استفاده مي كنند بنده هم با توجه به 
جايگاه حقوقي ام از اين شرايط استفاده مي كنم. 
همچنانك��ه صداوس��يما هم در ح��ال حاضر از 
ماهواره اس��تفاده مي كند و حتي ش��بكه هايي 
روي آن ارائه كرده اس��ت.  وزير ارتباطات تأكيد 
مي كند: قطعاً اگر زماني دسترسي من به اينترنت 
بدون فيلتر را مح��دود كنند، خلاف قانون عمل 

نخواهم كرد. 
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فتاح: خيريه ها بايد كنترل شود
بي خيري خيريه ها باز هم صداي كميته امداد را در آورد

گوگل فضای کسب و کار ایران را تا 100 درصد فیلتر کرد!
ابوالحسن فيروزآبادی: امريکا براي ايران از 44 تا 100 درصد محدوديت اينترنتي ايجاد كرده است

نواقص قانوني، مش�خص نب�ودن مراجع صدور 
مجوز و ب�ه دنبال آن خ�أ نظارتي ب�ر عملکرد 
و فعاليت مؤسس�ات خيريه باعث ش�ده است 
تا به رغم پتانس�يل خوب خيريه ه�اي قانوني و 
صلاحيت دار در حمايت از گروه هاي آسيب پذير 
و نيازمند جامعه، ناراس�تي هاي اخلاقي برخي 
ديگر از مؤسس�ات، آش�فته بازاري را درس�ت 
كند كه نتيجه آن تنها بي اعتمادي مردم باشد. 
بعد از خبر گردش مالي 30 ت�ا 40 هزار ميليارد 
توماني خيريه ها در كش�ور و چرخ�ه نامتوازن 
حمايتي از محرومان توسط معاون سابق حقوقي 
رئيس جمهور، يکبار ديگر فتاح، در قامت رئيس 
كميته امداد نيز نسبت به خأ نظارتي در راستاي 
فعاليت و اقدامات اين مؤسسات واكنش نشان 
داد و هزينه كردن منابع اين صندوق ها در مجراي 
كمك به مردم را زير سؤال برد. كارشناسان نيز 
معتقد هستند مراكز خيريه به دليل نبود قانون 
و نظارت دقيق نه تنها توان گره  گشايي ندارند، 
بلکه روند اين بي نظارتي ها باعث ش�ده تا رشد 
قارچ گونه خيريه هاي بي مجوز باب سوء استفاده 
را باز كند و در عوض تأمين كننده منافع شخصي 
مدي�ران آن و حت�ي بستر س�از ميتينگ هاي 
سياس�ي قش�رهاي خاص در پوش�ش خيريه 
براي يك س�ري اقدامات خاص در كشور باشد. 
كارشناسان از فعاليت 15 تا 17هزار مؤسسه خيريه 
در كشور حرف مي زنند، برخي مسئولان اقتصادي 
گمانه زني 70 هزار مؤسسه را دارند، الهام امين زاده 
خبر از گردش مالي 30 تا 40 هزار ميليارد توماني 
خيريه ها در كش��ور مي دهد و در نهايت اين رئيس 
كميته امداد اس��ت كه مي گويد 10 تا 12 ميليون 
ايراني در فقر مطلق به سر مي برند. طبق گفته وي 
اگر بخواهيم س��طح رفاه مردم را خيلي بالا ببريم 
اين عدد خيلي بيشتر خواهد ش��د و حتي تا 16 يا 
20 ميليون نفر هم افزايش خواهد يافت. آمارهاي 
دو گانه اي كه با هيچ منطقي سازگاري ندارد و اين 
سؤال را ايجاد مي كند چرا به رغم اين گردش مالي 
بالا و اين حجم از مؤسس��ات خيريه، اما بازهم در 

بحث هاي حمايتي از محرومان مشكل وجود دارد و 
اين آمار سير صعودي دارد؟!

نكته مهم اين است به رغم اختلاف نظر آماري براي 
فعاليت اين مؤسس��ات همه مس��ئولان يك صدا 
معتقد هس��تند اين ضعف و آش��فته بازار در حوزه 
مؤسس��ات خيريه تنها به دليل نب��ود قانون براي 
نظارت بر سازمان هاي مردم نهاد است. جالب تر اين 
است كه حتي با كش��ف ايراد موجود، بازهم اقدام 
عملي ترتيب داده نمي شود و بنا به دلايل مختلف 
اين بي نظارتي به قوت خود ادامه دارد تا از كنار آن 
ساير نهادها و مؤسسات بي مجوز هم فضايي براي 

بروز و ظهور پيدا كنند. 
   آشفته بازار مراكز خيريه

چند مرجع��ي صدور مج��وز براي فعالي��ت مراكز 
خيريه ج��زو اولي��ن و مهم ترين م��واردي معرفي 
مي شود كه باب سوء اس��تفاده مراكز خيريه بدون 
مجوز را باز كرده است. مؤسس��ات خيريه معمولاً 
از س��وي س��ازمان هاي مختلف مانند بهزيستي، 
نيروي انتظامي، وزارت كشور و استانداري ها مجوز 
فعاليت مي گيرند و همين چند مرجعي باعث شده 

است گروهي نيز مجوز نداشته شان را به سازمان ها 
و نهادهايي نس��بت بدهند كه واقع��اً از آنها اجازه 
فعاليتي دريافت نكرده اند و مردم هم آنقدر هزينه 
و فرصت ندارند كه براي پيگيري راستي حرف اين 
مؤسسات از سازمان ها و نهادها استعلام بگيرند.   از 
س��ويي آمار هاي متناقض و غير دقيق از مؤسسات 
خيريه مجوز و غير مج��وز دار نش��ان مي دهد كه 
وضعيت نظارت ب��ر مراكز خيريه دچار آش��فتگي 
است و همين بي نظارتي دس��ت افراد را براي انواع 
فعاليت ه��اي غيرقانوني باز مي كن��د.  در كنار اين 
موارد بايد گفت مناسب نبودن نظارت بر مؤسسات 
خيريه اصلي تري��ن عامل براي آش��فته بازار مراكز 
خيريه است؛ چراكه وقتي نهاد يا سازماني مشخص 
بر عملكرد خيريه ها نظارت نمي كند، هر س��ازمان 
صادركننده مجوزي كه نام برده شد، ادعاي نظارتي 
بر مؤسسات خيريه خود دارد. همين باعث خواهد 
شد تا نظارت بر عملكرد برخي نهادها مناسب باشد، 
در مقابل هم گروهي از متخلفان از نبود نظارت ها 
براي فعاليت آزادانه و جم��ع آوري پول از خيرين 
استفاده كنند.  آفت  بي نظارتي از جمله موضوعاتي 

است كه بارها مورد تأكيد قرار گرفته و در اين زمينه 
آمايش اطلاعاتي اعم از ورودي و خروجي توس��ط 
تنها يك مرجع به عنوان پيشنهاد مطرح شده است، 
اما همچنين به دليل بي توجهي به اين روند، رئيس 
كميته امداد يكبار ديگر بر طبل بي نظارتي كوبيد. 

   كوبيدن بر طبل بي نظارتي خيريه ها
فتاح با بيان اينكه توسعه خيريه ها را نبايد محدود 
كرد، اما اين خيريه ها بايد كنترل شوند، مي گويد: 
ممكن اس��ت تخلفاتي در بين برخ��ي از خيريه ها 
صورت گيرد و از احساس��ات مردم استفاده و پول 
جمع آوري كنند، اما براي مردم صرف نكنند و براي 
خود املاك و دفتر خري��داري كنند، بنابراين بايد 
بر اقدامات آنها نظارت ص��ورت گيرد كه جاي اين 
نظارت خالي است.  وي با اش��اره به اينكه آمار اين 
خيريه ها وجود داش��ته و به نهادهاي مربوطه ارائه 
شده است، يادآور شد: اين نگراني وجود دارد كه اين 
خيريه ها صندوق نصب مي كنند و اسم ائمه را حك 
مي كنند، اما مشخص نيست كه منابع اين صندوق 

در مجراي كمك به مردم هزينه مي شود يا خير. 
وي پيش تر از اي��ن نيز در رابطه ب��ا فعاليت برخي 
مؤسسه هاي خيريه در كشور به صورت غير قانوني 
عنوان كرد: مس��ئوليت دادن مجوز و نظارت بر آن 
نيز به صورت قانوني بر عهده كميته امداد نيست، 
اما براي اين امر قانون لازم است؛ چراكه متأسفانه 
در حال حاضر هيچ دستگاهي در كشور مسئوليت 
نظارت بر خيريه ها را ندارد.  وي حتي در اين زمينه 
پيش قدم ش��ده و داوطلبانه بيان داشته بود: »اگر 
مجلس و دولت طرح و لايح��ه اي را براي واگذاري 
اين نظارت به كميته امداد بدهند آمادگي نظارت بر 
اين مؤسسه ها را داريم.« اينچنين است كه فعاليت 
غير شفاف مؤسسات غير مجوز دار با نام خيريه باعث 
شده تا بي اعتمادي مردم افزايش پيدا كند و برخي 
شهروندان از تعدادي مراكز خيريه به عنوان گدايان 
عصر جديد ياد كنند، هرچند كه بايد گفت خيريه ها 
از پتانسيل بسيار خوب و قوي در راستاي حمايت از 
محرومان در كشور برخوردار هستند و در اين زمينه 

نبايد خوب و بد را با يك تير نشانه گرفت. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عکس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* توييت رحمت الله حافظي:
چرا بايد يك كودك به خاطر ضعف مالي خانواده اش، با گرفتن اقرار به 

رضايت شخصي از بخش مراقبت هاي ويژه خارج شود؟ 

* واكنش به  عكس بالا در فضای مجازی:
1- چهره هاي آشناي سلفي بگير مجلس اين بار در موزه لوور پاريس!

2- به جاي حل و فصل مش��كلات كارگران مظلوم، به خوشگذراني و 
سلفي گرفتن در اروپا مشغول هستند.

3- حماسه سازان سلفي در موزه لوور فرانسه
4- كارگران اراك خيره به س��فره هاي خالي و نمايندگان مردم خيره 

به لوور. 
5- با پول اين سفر، به چند فقير مي شد كمك كرد؟!

6- لازم به ذكر است كه خيلى از آثار باس��تانى ما دزديده شده و توی 
اون موزه است.

* توييت يك شهروند سيستاني:
آب در ك��وزه و مردم 440 روس��تا در چابهار و بخ��ش تلنگ قصرقند 

بي آب و تشنه!

قربانیان تصادفات 10 سال اخیر 
بیشتر از شهداي انقلاب، ترور و جنگ تحمیلي 

مديرعامل س�تاد ديه كش�ور گفت: تعداد كش�ته هاي تصادفات 
رانندگي در 10 س�ال گذش�ته بسيار بيش�تر از ش�هداي انقلاب 
اس�لامي، ش�هداي ت�رور و ش�هداي جن�گ تحميل�ي اس�ت. 
سيد اسدالله جولايي با اشاره به اينكه حتي يك تصادف منجر به فوت 
در عصر كنوني زياد است، گفت: طبق آمار منتشر شده در طول هفت 
س��ال و 11 ماه دفاع مقدس رزمندگان ايراني در برابر بعثي ها 188 
هزار و 15 رزمنده در عرصه نبرد با باطل به فيض ش��هادت رسيدند، 
حال اينكه تنه��ا در دهه اخير 210 ه��زار و 600 ايراني نه در ميدان 
جنگ، بلكه در مس��ير جاده ها جان خود را از دست داده و دهها برابر 
همين آمار هموطن ايراني با ايراد جراحت هاي سطحي و عميق روانه 

بيمارستان ها شده اند. 
وي با بيان اينكه رشد تلفات ناشي از تصادفات يك فاجعه ملي است، 
ادامه داد: وضعيت جولان ارابه هاي مرگ در سطح جاده هاي كشور به 
قدري اسفناك اس��ت كه در يك نگاه كلي در طول سال هاي استقرار 
نظام مقدس اس��لامي اگر شهداي پيروزي انقلاب اس��لامي را به آمار 
17هزار شهيد ترور و حتي ديگر شهداي هسته اي و مدافع حرم اضافه 
كنيم، باز متأسفانه اين آمار قابليت مقايسه با از دست دادگان ما در مسير 

جاده هاي شهري و بين شهري را ندارند. 
جولايي اظه��ار كرد: براي اص��لاح وضعيت جاده ها و آم��ار مربوط به 
تلفات ناشي از آن فرمايشات رهبري بايد معيار مسئولان ذي ربط قرار 
گيرد. معظم له در موضع حكيمانه خ��ود به صراحت بيان مي كنند كه 
»من به كشته شدن يك نفر هم راضي نيس��تم«. اينكه »هرچند آمار 
تلفات تصادفات جاده اي كاهش يافته است، اما آمار تصادفات همچنان 
بالاست« عين صحبت هاي صريح رهبر معظم انقلاب است كه در ديدار 
با فرماندهان نيروي انتظامي مطرح شد. جالب است در اين زمينه امام 
خامنه اي از كشته هاي سفرها با عنوان »يكي از غصه هاي هميشگي« 

خودشان ياد مي كنند. 

بحران آب همه سلايق را دور هم جمع كرد

نذر آب براي مناطق محروم 
نشس�ت رونمايي از پوي�ش مردمي »م�ن صداي آب هس�تم« با 
حضور چهره هاي شناخته شده عرصه سينما و تلويزيون، فعالان 
اجتماع�ي و مذهبي كش�ور و اقش�ار مختلف مردم برگزارش�د. 
بحران كم آبي سال هاس��ت به يكي از چالش ه��اي مهم جامعه تبديل 

شده است. 
جمعي از جوانان دغدغه مند با همراهي برخي چهره هاي سرش��ناس 
س��ينما و تلويزيون و فعالان اجتماعي و مذهبي با راه اندازي پويش��ي 
مردمي با عنوان »من صداي آب هستم« قريب به يكسال است كه در 
راستاي آگاهي بخشي هاي لازم به مردم و نيز مسئولان مرتبط با بحران 
آب با توليد محتوا و توزي��ع آن از طريق فضاي مجازي به مطالبه گري 

جدي در حوزه بحران امنيتي آب پرداخته اند. 
در بخش ديگري از پنل تخصصي نشست رونمايي از پويش »من صداي 
آب هستم« عشرت شايق، نماينده اسبق مجلس شوراي اسلامي اظهار 
داش��ت: با توجه به اينكه در حوزه آب و مس��ائل مربوط به آن قوانين 
مختلفي در مجلس شوراي اس��لامي به تصويب رسيده، برخي از اين 
قوانين تاكنون اجرايي نش��ده و برخي ديگر از آنها نيز نياز به بازنگري 
و اصلاح دارد و حتي در برخي موارد نياز ب��ه تصويب قوانين جديدي 

احساس خواهد شد. 

 3 پرده از روز نمادین بدون خودرو
   پرده اول

 روز گذشته شهردار و اعضاي شوراي شهر تهران در روز بدون خودرو 
با مترو برخي مسيرها را طي كردند. در اين ميان شهردار تهران هم با 
شهروندان همكلام ش��د تا از ميزان رضايت آنان در جابه جايي با مترو 
آگاه شود. ش��هروندان در گفت وگو با ش��هردار و اعضاي شوراي شهر 
خواستار كاهش سر فاصله حركت قطارهاي مترو شدند كه در ساعات 
پيك صبحگاهي و عصرگاهي ب��ا ازدحام روبه رو نش��وند. اين حركت 
نمادين براي فرهنگ سازي اقدام مثبتي است، اما بهتر است مسئولان 
به خصوص مسئولان شهري بيشتر با وسايل نقليه رفت و آمد كنند تا از 

مسائل و مشكلات ترافيكي و آمد و شد شهروندان آگاه شوند.
رصد مشكلات و مسائل ش��هروندان كه چند س��اعتي از وقت خود را 
صرف آمد و شد و جابه جايي در ش��هر و ترافيك مي كنند، مي تواند به 
مسئولان شهري كمك كند تا هرچه بهتر بتوانند در برنامه ريزي  هاي 
خود مشكلات را رفع كنند. در اين روز ش��هردار تهران اعلام كرد: در 
برنامه هاي مربوط به حمل و نقل با مسئله منابع مالي و محدوديت آن 
مواجه هستيم و بايد براي آن فكر بكنيم. وي افزود: در حال حاضر فاصله 
بين دو قطار مترو پنج دقيقه است كه اميدواريم با افزايش تعداد واگن ها 
و قطارها اين ميزان را به 3/5 دقيقه برسانيم. نجفي تأكيد كرد: قرار است 
با اس��تفاده از فايناس حدود هزار واگن مترو طي برنامه اي در اختيار 

متروي تهران قرار گيرد و از فشار به مسافران مترو كاسته شود.
   پرده دوم

آخوندي، وزير راه هم در روز بدون خودرو با سوار شدن به مترو با برخي 
مسافران مترو صحبت كرد. اينكه در اين روز نمادين برخي مسئولان 
به ميان مردم آمدند و با آنها هم مسير شدند، حركت مثبتي است، اما 
بايد به وزير راه خاطر نشان كرد كه تصادفات جاده اي و آمار كشته هاي 

16هزار نفري و چندين برابر آن مجروحان، زيبنده اين دولت نيست.
حالا كه شريعتمداري وزير صنايع با ابلاغ دستورالعمل خواستار رصد 
ميزان نقش خودروها در تصادفات و خس��ارت ش��ده اس��ت كه اقدام 
ديرهنگام و بجايي است، اين انتظار از وزير مي رود كه برخي سفرهاي 
خود را با اتومبيل و اتوبوس هاي بين شهري طي كند تا بتواند مشكلات 

و مسائل مسافران بين شهري و رانندگان را از نزديك لمس كند.
   پرده سوم

همواره دولت در توسعه زيرس��اخت هاي حمل و نقل همگاني تاكنون 
گام هاي كوتاهي را برداشته است و تشديد ترافيك و افزايش تبعات آن 
همچون مصرف سوخت بالا و آلودگي محيط زيست نيز از بي توجهي 
دولت به وعده هاي داده ش��ده در اين خصوص اس��ت. بنابراين انتظار 
مي رود كه دس��تگاه هاي متولي در حوزه حوادث جاده اي هم در اين 
زمينه اقدام بجايي انجام دهند  تا از ميزان تلفات و خس��ارت حوادث 

جاده اي كه عامل آن نقاط حادثه خيز  است، كاهش يابد.
حركت در اين مسير از يكس��و صرفه جويي اقتصادي را به دنبال دارد 
و از سويي س��بب مي ش��ود تا جان و مال مردم براي اينگونه موارد به 

هدر نرود.

بيژن يانچشمه 

نيره ساري
  گزارش  2

   مديركل امور اداري و تشكيلات وزارت آموزش و پرورش با رد ادعاي 
وجود 60 هزار نيروي بدون ابلاغ در اين وزارتخانه گفت: در آموزش و 

پرورش، نيروي بدون ابلاغ كه حقوق دريافت كند، وجود ندارد. 
   دومين محموله كمك هاي بشر دوس��تانه جمهوري اسلامي ايران 
براي پناهجويان مس��لمان ميانم��اري بامداد پنج ش��نبه، پس از اخذ 

مجوزهاي لازم به كشور بنگلادش اعزام شد. 
   قائم مقام رئيس ستاد بازسازي عتبات در اربعين با بيان اينكه هزار 
و 500 موكب ب��راي دريافت گواهي فعاليت ثبت ن��ام كرده اند، گفت: 
تاكنون پرونده هزار و 200 موكب تكميل و نهايي ش��ده و با استقبال 

صورت گرفته مي كوشيم به روند امور سرعت دهيم. 
   دبير مرجع ملي كنوانس��يون حقوق كودك با انتقاد از اينكه شيوه 
فعلي جمع آوري كودكان كار و خيابان شيوه درستي نيست، گفت: بايد 

از منشأ توليد اين پديده، شروع به كار كنيم. 
   لوازم التحرير يك رسانه مهم است، اما سهم توليدات داخلي از استفاده 
از اين رس��انه تنها 30 درصد اس��ت كه يكي از دلاي��ل آن كم توجهي به 

فرهنگ سازي در حوزه مصرف نوشت افزار اسلامي � ايراني است. 
   رئيس انجمن فيزيوتراپي ايران اعلام كرد: بي حركتي در س��طوح 
مختلف جامع��ه از كودكان تا بزرگس��الان، علت عم��ده بيماري هاي 
غير واگير از جمله س��كته هاي قلبي و مغ��زي و بيماري هاي عضلاني 

اسكلتي در دو دهه آينده خواهد بود. 
   نتايج حاصل از يك مطالعه نش��ان داده است، آلودگي هوا علاوه بر 
ايجاد بيماري هاي قلبي، سرطان، سكته هاي مغزي و آسم، احتمال ابتلا 

به بيماري بالقوه كشنده كليه را نيز افزايش مي دهد. 
   دبير شوراي نظارت بر صدا و سيما اظهار كرد: نوشت افزار ايراني � 
اسلامي بايد توسط اولياي دانش آموزان مورد استقبال قرار بگيرد و براي 

تحقق اين مسئله هم آموزش و پرورش بايد فرهنگ سازي كند. 
     يك متخصص بيماري هاي كودكان با اش��اره ب��ه اينكه 10 تا 30 
درصد جمعيت جهان دچار آلرژي و آسم مي شوند، گفت: وجه تشابه 

حساسيت ها را مي توان در نشانه هاي آن جست وجو كرد. 
   ي��ك متخصص تغذي��ه معتقد اس��ت نگهداري و پخت گوش��ت، 
گوجه فرنگي، آلو، چغندر و جوشانيدن س��ركه، آبغوره و آب نارنج در 

ظروف مسي آسيب ديده توصيه نمي شود. 

معاون رفاهي وزارت رفاه خبر داد

شناسایي 110 هزار کودك بازمانده از تحصیل
مع�اون رفاه�ي وزارت رفاه گف�ت: 110 ه�زار ك�ودك بازمانده از 
تحصيل در مقطع ابتدايي در كش�ور شناسايي شده اند كه وزارت 
رفاه به دنب�ال راه هايي ب�راي بازگرداندن آنها به تحصيل اس�ت. 
احمد ميدري گفت: هرچند كه شناسايي كودكان بازمانده از تحصيل 
به دليل در دس��ت نبودن شماره هاي تماس آنها س��خت است، اما در 
وزارت رفاه ب��ه دنبال راه هايي براي شناس��ايي و بازگردان��دن آنها به 

تحصيل هستيم.  
وي افزود: يكي از برنامه هايي كه وزارت رفاه دنبال مي كند، شناسايي 
كودكان بازمانده از تحصيل است، به همين منظور طي ماه هاي اخير 
چندين جلس��ه شوراي س��اماندهي و شناس��ايي كودكان بازمانده از 
تحصيل را برگزار كرده ايم تا بر اس��اس آن با كمك نهادهاي حمايتي 
ديگر بتوانيم در شناسايي اين كودكان و كمك به آنها قدم هايي برداريم.  
معاون رفاه اجتماعي وزارت رفاه گفت: اگر كودكي از تغذيه و رفتن به 
مدرسه محروم باشد يعني فقير است؛ اگر كودكي معلول باشد و نتواند 
به مدرسه برود باز هم فقير است و اميدوارم براي بازگشت كودكان دوره 

ابتدايي به مدرسه سياست گذاري و توجه خاص شود. 
وي تصريح كرد: تاكنون 110 ه��زار كودك بازمانده از تحصيل در كل 
كشور در مقطع ابتدايي شناسايي شده است كه از اين تعداد 55 هزار 
و 65 كودك تحت پوشش نهادهاي حمايتي هستند، به گونه اي كه 36 
هزار و 16 كودك تحت پوشش بهزيستي، 25 هزار و 332 كودك تحت 
پوشش كميته امداد و 8 هزار و 277 كودك تحت پوشش هر دو نهاد 
اس��ت.  ميدري افزود: در پيگيري هاي انجام شده، سرپرست 7 هزار و 
217 كودك اعلام كردند كودكانشان به دليل معلوليت و 8 هزار و 15 

كودك به دليل فقر به مدرسه نمي روند. 

»رسانه در سايه« دولتمردان چه در دولت يازدهم و چه در دولت دوازدهم، 
شبکه هاي اجتماعي اي بوده اند كه طبق قوانين فعلي كشورمان مشمول 
فيلترينگ هستند و حضور و فعاليت در آنها براي عامه مردم ممنوع است. 
هر كسي كه بخواهد در چنين شبکه هايي حضور داشته باشد و فعاليت كند 
ناگزير است با فيلتر شکن از سد  قوانين عبور كند؛  بر همين اساس حضور 
دولتمردان هم در شبکه هايي همچون توييتر و فيس بوك و بهره گيري از 
اين فضاها براي اظهار نظرهايي كه شايد در رسانه هاي رسمي صحبت درباره 
آنها امکانپذير نباشد، رخدادي است كه در تمام دنيا بي نظير است. جالب 

اينجاست كه براي پيگيري اظهارنظرهاي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
درباره فضاي مج�ازي همچون س�اير اعضاي هيئت دولت بايد به س�راغ 
فيلترشکن رفت و اين اظهارنظرها را در محيط توييتر دنبال كرد. در برابر 
رفتار منفعلانه دولتمردان كشور در فضاي مجازي، اما آنطور كه دبير شوراي 
عالي و رئيس مركز ملي فضاي مجازي كشور مي گويد شركت هاي امريکايي 
چندان عنايتي به ما ندارن�د و در حالي كه خدماتي همچون ش�بکه هاي 
اجتماعي در دسترس ما قرار دارند، اما صد درصد از خدماتي كه مورد نياز 
توسعه دهندگان و كسب و كارهاست، براي ايران غير قابل دسترسي است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


